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 ارزیابی عملکرد یکساله
 معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ 

 در گفت وگوی »ایران«
با  یاسر  احمدوند

 فرهنگ
در مسیر نوسازی

معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی  در گفت وگو با»ایران« مطرح کرد

 می خواهیم
  هنرهای بومی 

 و محلی را
 احیا کنیم

 رئیس سازمان سینمایی 
در گفت وگو با »ایران«:

 سینمای ایران  
 نیازمند جراحی

 است

احیای مرجعیت فرهنگی
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگوی اختصاصی با »ایران« 

از نقش، برنامه ها و رویکردهای این وزارتخانه گفت

نیازهــای  مهم تریــن  از  یکــی 
مــا در شــرایط کنونــی، حرکــت 
بــه  از مرحلــه  گفتــار مدیریتــی 
اســت؛  اقــدام عملــی مدیــران 
موضوعــی کــه در ســال هایی از 
دوره حکمرانی ما در جمهوری 
بیــن  را  فاصله هایــی  اســامی، 
داد،  شــکل  مســئولان  و  مــردم 
فاصله هایــی کــه نتیجه  قــول و وعده بود و در پــی آن عملی 
به چشــم نمی آمد یا بســیار کند حاصل می شــد. نکته  دیگر 
بی توجهی به آنچه مسأله مردم بود، ولی در عمل مسئولان 
جایی نداشــت. به عبــارت دیگر، تطبیق عینــی بین نیازها و 

درخواست های مردم و اقدام مسئولان شکل نمی گرفت.
بی شــک اهمیت معیشت و دغدغه های زندگی مردم امری 
مهم و مورد توجه همه  حاکمان اســت و هیچ اجتنابی از آن 
نیســت و ضرورت اســت، ولی قطعاً حل همین مســأله هم 
ابــزار و اقدام فرهنگی می طلبد. توجــه به دو اصل اقتصاد و 
فرهنگ در دولت مردمی فرازی مهم اســت که شــاید کمتر 
درباره آن تبیین صورت گرفته و به آن پرداخته شــده اســت. 
در کنــار پرداختــن بــه مســائل کان و ملــی حــوزه  فرهنگ و 
پیشــبرد ایــن ابر پروژه ها، ســفر به جای جای کشــور عزیزمان 
و مشــاهده گری ســیر اتفاقــات فرهنگــی، شناســایی نیازها و 
برطــرف کردن مشــکات در عرصه فرهنــگ از خصوصیات 
بارز دولت ســیزدهم و مدیران آن مخصوصاً رئیس محترم 
جمهور و وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی است.بنده به عنوان 
کســی که ســال ها در ایــن عرصه کار کــرده و فعالیــت وزرای 
فرهنــگ را از نزدیــک شــاهد بــوده ام، ایــن حجــم از اقدام و 
عمــل و حضــور میدانــی را کمتــر دیــده ام. حال ایــن حضور 
منجــر بــه توجه به یک شــبکه  گســترده فرهنگی در کشــور با 
خصوصیــات منحصــر به فرد آن نیز شــده اســت، شــبکه ای 
که خدمتشــان بــه مردم به صورت عمومی بــدون هیچ گونه 
محدودیت اســت؛ گروه اصلی مخاطب آن کودک و نوجوان 
اســت که در پــی آموزش و اطاع رســانی اســت؛ برنامه های 
متعــدد و متنــوع فرهنگی و هنری برگزار می کند، به شــعر و 
ادب توجــه دارد و بــه گســترش خدمــات برای همــه گروه ها 
مخصوصــاً گروه های خــاص مثــل نابینایان، ناشــنوایان و... 
معتقــد اســت و بــرای حضــور بیشــتر و بــا کیفیت مــردم در 

اماکن خود تاش می کند.
من در این چند ســطر فقط چند جمله درباره  کتابخانه های 
عمومی گفتم که شــاید قبل از ایــن به این میزان مورد توجه 
واقع نشده بود. از کسانی گفتم که با عنوان کتابدار، خاموش 
کتابخانــه معلمــی می کننــد، مجــری  و بی ادعــا در ســنگر 
هستند، قصه گو و دهها خصوصیت خدمت دیگر را بر دوش 
دارنــد و حــالا در دولت مردمی و دولت ســیزدهم به شــبکه 
گسترده، ارزشــمند، قابل و پرظرفیت کتابخانه های عمومی 
و همــکاران زحمتکش آن کتابداران عزیز توجه شــده تا هم 
این شــبکه روزآمد، تکمیل و تجهیز شود و هم به همه آحاد 

جامعه معرفی و شناسانده شود.
دولــت ســیزدهم مطمئنــاً خاطــره  برخی تلخی هــا در طول 
ســالیان گذشــته بیــن پرحرفــی و بی عملــی را خواهــد زدود 
و بــا این ریل گــذاری قطعاً در آینــده بیشــتر از کتابخانه های 

عمومی خواهیم شنید و دید؛ ان  شاءالله.

 توجه به شبکه  فرهنگی گسترده  
کتابخانه های عمومی

 مهدی رمضانی
 دبیرکل نهاد کتابخانه های

عمومی کشور
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 حل مشکلات مطبوعات
نیازمند عزم ملی و مردمی است

 تأکید بر حمایت های هدفمند
از رسانه ها

 باید منتظر روزهای درخشانی
برای رسانه ها باشیم

 مشکل کاغذ
در کوتاه مدت حل شد

امیــد مهدی نــژاد صاحــب امتیاز 
و مدیــر مســئول ماهنامــه »ســه 
نقطه« با اشاره به تحولات صورت 
طــی  رســانه ها  حــوزه  در  گرفتــه 
ماه های اخیر به »ایران«گفت: در 
مقــام نمره دهی، تصــور می کنم 
هنوز زود باشد که عملکرد وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد اســامی در ایــن حوزه مــورد ارزیابــی نهایی 
قرار گیرد. مهدی نژاد بســیاری از مشــکات حوزه مطبوعات را 
مشــکاتی فرامطبوعاتــی دانســت و تصریح کرد: مســائلی در 
حوزه رسانه ها وجود دارد که حل و فصل آنها نیازمند یک عزم 
ملی و مردمی است. او مسائل حاکم بر فعالیت های رسانه ای 
را بســیار عدیده عنوان کرد و افــزود: افزایش هزینه های چاپ، 
گرانی و کمبود کاغذ، تبدیل شــدن دکه های مطبوعاتی به دکه 
سیگارفروشــی و کاهش شدید استقبال مخاطبان از مطبوعات 
کاغذی، همه از جمله عواملی هســتند که باعث حذف عمده 

محصولات فرهنگی از سبد خانوار شده اند.
مدیرمسئول ماهنامه ســه نقطه با تأکید براینکه حل و فصل 
بســیاری از این معضات از  پیچیدگی های بسیاری برخوردار 
اســت، تصریح کــرد: اما برخــی دیگــر از این مســائل از قبیل 
فعال کردن راهکارهایی برای اتصال مطبوعات به شبکه های 
جدید توزیع و فروش، رایزنی با نهادهای فرهنگی و رسانه ای 
برای معرفی و تبلیغ نشریاتی که هنوز منتشر می شوند، ایجاد 
ارتبــاط میان مراکز آموزشــی و دانشــگاه ها با نشــریات فعال، 
ازجملــه موضوعاتی هســتند که با تصمیمات مناســب قابل 

رفع و رجوع اند.
مهدی نژاد افزود: همچنین تاش برای حل مشکات صنفی 
و معیشــتی روزنامه نــگاران کــه بســیاری از آنهــا در پی وضع 
نابسامان مطبوعات به مشاغل فرهنگی و غیرفرهنگی دیگر 
روی آورده اند، از اقداماتی است که در شرایط حاضر می تواند 

کمک حال روزنامه نگاران باشد.
وی در ادامــه اظهــار داشــت: تــا آنجــا کــه مــن اطــاع دارم 
دوســتان معاونــت مطبوعاتــی لااقــل بــرای حــل مشــکات 
فــوری مطبوعــات، از جمله معضل کاغذ، مشــغول تاش و 

پیگیری اند.
مدیرمســئول مجلــه ســه نقطــه بــا بیــان اینکــه یکی دیگــر از 
اقدامات عاجلی که می تواند تا حدی شــور و اشتیاق و رونق را 
به بــازار مطبوعات بازگرداند، برگزاری جشــنواره مطبوعات و 
نیز نمایشگاه مطبوعات است، تشریح کرد: امروزه تقریباً تمام 
شاخه های هنری، فرهنگی، ادبی و رسانه ای از امکان برگزاری 
جشــنواره هایی در ســطوح مختلــف برخوردارنــد. از ســینما و 
تئاتر و موســیقی گرفته تا شــعر و داســتان و... امــا مطبوعات، 
به رغم آنکه با مشــقت و دشــواری بســیار به حیات خود ادامه 
می دهنــد و ادامــه حیات شــان در صورت قطــع حمایت ها به 
خطر می افتــد، از این امکان حداقلــی بی بهره اند. مهدی نژاد 
همچنین افزود: جشــنواره مطبوعات می تواند در پرتو ارزیابی 
کیفی و معرفی مطبوعات برتر، روزنامه نگارانی را که کارشــان 
در شــرایط فعلی به جهاد می ماند به ادامه کار خود دلگرم تر 
کنــد و نمایشــگاه مطبوعات نیز به شــرط آنکه بــا ایده هایی نو 
ســامان یابد و از امکان های جدید رســانه ای خاصه در فضای 
مجــازی بهــره گیــرد، می توانــد پــل ارتباطی ولــو کوچکی بین 

مطبوعات و مخاطبان باشد.

علــی مزینانــی مدیرعامــل روزنامــه 
»هفــت صبــح« بــا تأکیــد بــر لــزوم 
حمایت هدفمنــد دولت از رســانه ها 
گفت: سیاست ها و عملکرد معاونت 
مطبوعاتــی در دوره جدیــد را تاکنــون 
مثبت می بینیــم. او با اشــاره به اینکه 
ما طی ســال های اخیر با مسأله ای به 
نام شبه رسانه ها در حوزه کسب و کارهای رسانه ای مواجه هستیم، 
افزود: این شــبه رســانه ها طی 10 ســال گذشــته تنها به خاطر مزایا 
و منافعــی کــه دولــت در قالب یارانه هــای حمایتی برای رســانه ها 
ایجاد کرده اســت، به وجود آمده انــد؛ یارانه هایی که نه محدود و نه 
مشــروط هستند و عماً باعث گسترش رانت و ایجاد شبه رسانه ها 
شــد. بــه گفتــه وی، وقتــی دولــت بــا ابزارهــای حمایتــی به صورت 
غیرهدفمنــد وارد کســب کار رســانه ها می شــود، در حقیقت، شــبه 
رسانه ها حداکثر استفاده از این پتانسیل ها و ظرفیت های حمایتی 
را بــه خــود اختصــاص می دهنــد. مزینانــی افــزود: معاونــت امور 
مطبوعاتــی اخیراً و در یک رویکــرد اصاحی ترجیح می دهد که به 
رســانه های واقعی امتیاز بدهد، حتــی در مورد خبرنگاران، یارانه ها 
و آگهی های دولتی نیز این اهتمام را داشــته و به رســانه ها فرصت 
داده اســت که امتیازهای خودشــان را بالا ببرند، خبرنگاران شــان را 
بیمه کنند، توزیع واقعی و تولید محتوا داشــته باشند و... ولی اینکه 
بتواند اینها را به طور کامل اجرایی کند طبیعتاً نیاز به زمان است و 
به این زودی نمی شــود قضاوت کرد. او اقداماتی نظیر منوط شدن 
خدمات حمایتی معاونت مطبوعاتی به ارائه لیست بیمه کارکنان، 
بازنگری در شــیوه نامه ها و همچنین حذف آگهی های دولتی برای 
روزنامه هایــی که دارای امتیاز کیفی پایینی هســتند را یک گام رو به 
جلو در برنامه ها و عملکردهای این معاونت دانســت. مدیرعامل 
روزنامه هفت صبح در ادامه با اشاره به اینکه اکنون باید منتظر ماند 
و دیــد که آیا معاونــت مطبوعاتی می تواند با سیاســت های جدید 
خــود این معضات را برطرف کند و حمایت های خود را به صورت 
هدفمند به دست تولیدکننده و مصرف کننده محتوا برساند یا خیر، 
اظهار امیــدواری کرد این دولت اگر می خواهد با حمایت های خود 
از جمله تخصیص یارانه به رسانه ها کمکی کند، هدفمند باشد و بر 

اساس بسترسازی های مناسبی تخصیص یابد.

علی صالح آبادی مدیرمســئول 
در  صبــح  ســتاره  روزنامــه 
گفت و گو با »ایران« با اشــاره به 
عملکــرد معاونــت مطبوعاتی 
در یک سال گذشته گفت: کاری 
کــه بنــده بــا برخــی از مدیــران 
رسانه در دولت پیشین به دنبال 
آن بودیم، اختصاص 40 میلیون دلار ارز برای حوزه نشــر و 
مطبوعــات بود که با وجود اینکه دســتورات آن صادر شــده 
بــود، رها شــد، اما بــا پیگیری هایی کــه در دولت ســیزدهم 
صــورت گرفــت، آن مصوبــه بــه ثمــر نشســت و مقرر شــد 
حدود 15 میلیون دلار کاغذ با ارز دولتی وارد کشــور شود که 
این یکی از بزرگترین دســتاوردهای یکساله وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســامی اســت ، بدین ترتیب باید منتظر روزهای 

درخشانی در حوزه رسانه ها باشیم.
او ادامه داد: در مســأله پیگیری تخصیص ردیف یارانه هم 
این معاونت به نسبت سال گذشته فعال تر بوده و توانسته 
اســت از امکانــات قانونی خــود در این زمینه اســتفاده کند. 
او با اشــاره بــه دیدارهای چهره به چهــره مدیران معاونت 
مطبوعاتــی با اهالی رســانه گفــت: اتفاقی که طی 20 ســال 
فعالیت بنده در حوزه مطبوعات، برای نخستین بار در این 
دولت رخ داده اســت و تا پیش از این ما شــاهد آن نبودیم، 
ارتباط چهره به چهره و مســتقیم مسئولان این معاونت با 

اصحاب رسانه است.
صالح آبادی در همین رابطه تصریح کرد: تقویت تعامات 
بــا مردم و اصحاب رســانه قطعاً نوید بخــش آینده بهتری 
برای رســانه ها اســت و این یکی از اقدامات مثبت است که 
خصوصاً در رفع مشکات اهالی رسانه صورت گرفته است.
این فعال رســانه ای با اشــاره بــه عدم برگزاری جشــنواره و 
نمایشــگاه مطبوعات در ســال های اخیر، خاطرنشــان کرد: 
اینکه در دولت ســیزدهم گفته می شــود کــه برنامه ریزی ها 
برای برگزاری مجدد جشــنواره ها و نمایشگاه های رسانه ای 

در حال انجام است، مسلماً اتفاق خیلی خوبی است.

مســئول  مدیــر  مقــدم  بیــژن 
ســایت »الــف« بــا اشــاره بــه 
بحران کاغذ که رســانه ها طی 
ســال های اخیــر بــا آن مواجه 
»ایران«گفــت:  بــه  بودنــد، 
معاونت مطبوعاتــی در دوره 
کوتاهــی  مــدت  در  و  جدیــد 
تــا حــدودی توانســت این بحــران را مدیریت و مشــکات 
موجــود را در ایــن زمینه حــل کند. بیژن مقــدم همچنین 
بــرای  تــاش  در  مطبوعاتــی  معاونــت  داشــت:  اظهــار 
شناســنامه دار کردن رســانه ها هم مقدماتــی فراهم کرده 
است و امیدوارم با وجود تأکید و پافشاری که مسئولان امر 
بــر قانون مــداری رســانه ها دارند، بتوان با کمک رســانه ها 
این مسیر را نیز ان شاءالله با موفقیت به پیش برد. به گفته 
وی، مقدمه توجه و ارتقای همه رســانه ها چه آن هایی که 
مثل خبرگزاری ها مجوز دارند و چه ســایت های خبری که 
فاقد مجوزند و ممکن اســت از بسیاری از اصول حرفه ای 
یا قانونی هم بعضاً برخوردار نباشــند این است که در گام 

اول دارای هویت و شناسنامه شوند.
مقدم درادامه، مســأله دیگر را پالایــش خبرگزاری هایی 
عنــوان کــرد کــه طــی ســال های گذشــته مجــوز فعالیت 
گرفته انــد. او در ایــن رابطــه گفــت: در ایــران بیــش از 40 
خبرگــزاری مجــوز فعالیــت دارنــد، در حالی کــه در دنیا 
چنیــن نیســت. اینهــا نــه کارکردهــا و ســاختارهای یــک 
خبرگزاری و نه حتی توان کار و رسیدن به آن نقطه را جز 
اســتفاده از عنوان خبرگزاری  دارند. بنــا براین باید مورد 
بررســی قــرار بگیرند تــا تغییر وضعیــت داده شــود و ما 
نیز از این کثرت اســتفاده از نــام خبرگزاری که یک اقدام 

غیرحرفه ای است نجات پیدا کنیم.
ایــن فعــال رســانه ای، بهره منــدی پایگاه هــای خبری از 
آگهی هــای دولتی را یکــی از مطالباتی عنوان کرد که طی 
چنــد ســال اخیر از ســوی مدیــران رســانه های آناین در 
حال پیگیری اســت و با اشــاره به اینکه در گذشــته و البته 
شاید همین الان، روال به این صورت بوده که آگهی های 
ارشــاد تعلــق  از طریــق  بــه روزنامه هــا  دولتــی عمدتــاً 
می گرفته و توزیع می شــود، افزود: بارها در دولت گذشته 
ایــن موضوع توســط مدیــران پایگاه های خبــری مطرح، 
پیگیــری و قــول و وعده هایــی هــم داده شــد امــا صورت 

عمل به خود نگرفت.
وی خاطرنشــان کرد: طبق شنیده ها در مجموعه جدید، 
اقداماتــی در این زمینه صــورت گرفته ،ولی هنوز اجرایی 
اقدامــات مؤثــر جهــت  از  کــه یکــی  و عملیاتــی نشــده 
رونق بخشــی و تقویت اقتصادی این رسانه ها تخصیص 
آگهی های دولتی اســت. مقدم در ادامــه تصویب لایحه 
نظــام جامــع روزنامه نــگاری در کمیســیون فرهنگــی را 
یکی از اقدامات خوب صورت گرفته در دولت ســیزدهم 
دانســت و با اشاره به اینکه عملکرد معاونت مطبوعاتی 
و اطاع رســانی در کمتر از یکســال گذشــته مثبت و رو به 
جلو بوده اســت، ابراز امیدواری کرد همه سیاســتگذاران 
و فعالان رســانه ای دســت در دست هم در جهت رشد و 

شکوفایی مطبوعات و رسانه ها تاش کنند.


